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Židům 5,8-9  

Ačkoli to byl Boží Syn, naučil se poslušnosti z utrpení, jímž prošel, tak dosáhl 

dokonalosti a všem, kteří ho poslouchají, stal se původcem věčné spásy…  

 

Naučil se poslušnosti z utrpení…  

Bratři a sestry, tohle svědectví jde spíš proti duchu dnešní doby a tzv. západní kultury. My se 

spíš bolestem a utrpení snažíme všemožně vyhnout. A poslušnost nám je nepříjemná a 

podezřelá. Podobně do učení se nám nechce. Ale tady i jinde z Bible slyšíme, že zkoušky, 

bolesti i utrpení mohou mít svou důležitost pro zrání člověka. Ovšem to bylo taky třeba řeckých 

tragédiích.  

 

Jenže Ježíš tím nestojí v linii Sokrata, stoiků, mravních a humanitních ideálů řecké filosofie: 

podmanit si utrpení svou vlastní zdatností – využít utrpení k získání větší zdatnosti, mravní 

ctnosti. Ježíš nestojí ani v linii všelijakých mučedníků, kteří jdou vstříc utrpení a hrdinské smrti 

hrdě v zájmu ideálu a utrpením přitom vlastně pohrdají. 

 

Ježíš podle apoštola listu Židům stojí v linii biblických svědků víry v utrpení. Například Joba, 

žalmistů i onoho poslušného trpícího služebníka Hospodinova z Izajášova proroctví, jak jsme 

jeho slova prve slyšeli. A přece, ani s tímto trpícím Božím služebníkem nemůžeme Ježíše a 

jeho utrpení ztotožnit. Protože apoštol říká: ačkoli byl Božím synem, naučil se poslušnosti 

z utrpení…  

 

Tedy: ani poslušnost Božího syna nebyla předem daná ani hotová, jakoby mu byla prostě vlastní 

a automatická. Ne. I tím byl Ježíš za dnů těla skutečným člověkem. Že se učil poslušnosti 

z utrpení, kterým prošel. Že si v utrpení důvěrně osvojil, co znamená být zajedno s vůlí Boží, 

jako poslušný syn s vůlí Otce. I Ježíši, i synu Božímu, se ta Boží vůle stávala těžko 

pochopitelnou a těžko přijatelnou, bolestně přijatelnou. Ale učil se a naučil se v tom dát Otci 

důvěru a podvolit se poslušně jeho záměrům s ním. To je živé téma i pro nás a naše dny. Protože 

apoštol pokračuje a uzavírá slovy: tak dosáhl dokonalosti a všem, kteří ho poslouchají, stal se 

původcem věčné spásy.  

 

Z toho je zřejmé, že Ježíš, syn Boží, se naučil důvěrné poslušnosti z utrpení nikoli kvůli sobě, 

ale kvůli nám všem. Kvůli všem, kteří mu uvěří a budou se učit poslušnosti vůči němu. Slyšíme 

tu o poslušnosti. A to není zrovna naše oblíbené téma. Ani v církvi o něm moc nemluvíme. 

Obvykle se na toto téma s úsměškem odkáže na Broučky: A jestli zmrzli, poslušně zmrzli. 

Protože pod poslušností hned cítíme něco nepatřičného, nárokujícího až manipulativního.  Ale 

tady se jedná o poslušnost víry, důvěry. Tedy o poslušnost svobodnou a osvobozující. Jejím 

protikladem je poslušnost, která se vyžaduje jako nástroj a znak příslušnosti k nějaké 

organizaci, třeba i k církvi. Nebo poslušnost jako nástroj ovládání. Nebo jako vnitřní bič pro 

výkony a dokazování něčeho druhým i sobě. Poslouchat Ježíše je něco zcela jiného. Znamená 

to, že se budeme stávat svobodnějšími a vnitřně pevnějšími důvěrou jeho slovu a jeho cestě. Že 

se ho budeme opravdověji držet a bude nám jasnější jeho směřování a vedení. Apoštol to 

vyjádřil takto:.. a všem, kteří ho poslouchají, stal se původcem věčné spásy.   

 



Tedy: ačkoliv to byl Boží syn, taky ho Bůh nechal něčím projít, něčemu se učit, trpělivě 

směřovat k dosažení něčeho. Ani jako Boží syn to neměl předem a hned. A právě tak a tím se 

nám stal  - nejen vzorem a pomocníkem - původcem věčné spásy.  

 

To abychom, sestry a bratři, nezapomněli – při všem, co je i dnes daleko přitažlivější, schůdnější 

a populárnější než křesťanství – kdo a jak se stal původcem věčné spásy. Tedy nejen dočasné 

úlevy, chvilkového zážitku. Původcem věčné spásy. A jakou cestou nás ke spáse vede.  

 

Právě Ježíš, který ač syn Boží, šel tak hluboce a dalece naší cestou, že se učil a naučil 

poslušnosti z utrpení…  

 

A to je přece taky proces, zaměřený kupředu, a to chce čas. Učení je taky pro budoucnost a než 

se naučíš něčemu, tak to trvá, nemůžeš to chtít umět hned. Kór, máš-li se naučit poslušnosti, 

podobné té jeho -  tedy důvěře, že i to těžké zahrnuje Bůh do plánů s tebou a s námi. 

 

Naše dnešní, tzv. konzumní společnost, je naopak zaměřena na „tady a teď hned“ – si užij, zažij,  

nakup, spotřebuj, vyměň, pořiď nové.  To má dopad do vztahů mužů a žen a dětí. Protože třeba 

manželství je závazek pro budoucnost, trvalá investice. A mít děti se moc nehodí ke stylu „tady 

a teď“, protože i děti jsou ztělesněná budoucnost.  A tak neděle trávená v tzv. chrámech 

konzumu je opačného zaměření, než neděle v chrámech Božích. Tady přijímáme z milosti a 

učíme se orientovat na Boží budoucnost, a učíme se k ní jít   a procházet skrze to, co je těžké, 

v trpělivé poslušnosti víry. Víry, že na téhle cestě nejsme a nejdeme sami. Že Ježíš, syn Boží, 

který tím už prošel, jde před námi. 

 

Ano, i my máme sklon i ve víře chtít „tady a teď“ - mít vše jasné a z Boží strany jakoby 

vyřešené. Ale od Ježíše, původce naší spásy, se učíme poslušnosti víry, která nás orientuje 

k budoucnosti a věčnosti, ačkoli tady a teď třeba právě procházíme těžkostmi i únavou. 

 

A co s tou dokonalostí? Když tady slyšíme Tak dosáhl dokonalosti…Tady jde o všechno jiné 

než o nějaké Ježíšovo asketické sebezdokonalení. Vždyť syn Boží se nemusel vystavit utrpení.  

Nemusel se naučit poslušnosti z utrpení. Ale on to podstoupil z lásky k nám. Z přátelství a 

bratrství vůči nám. Tak dokonal, naplnil vůli Otce. Dosáhl dokonalosti, když ho Otec vyvýšil 

k sobě, a tak ho potvrdil jako původce naší spásy. Abychom se nemuseli trápit svou dokonalostí 

ani marným úsilím, Otcovu lásku si zasloužit. 

 

Dánský teolog a filosof první poloviny 19 stol. S. Kierkegaard napsal: jsou dva druhy 

křesťanské existence: následování Krista, a její lacinější vydání, obdivování Krista. Z dnešního 

apoštolova slova bychom to mohli říct taky tak: že je možné o Kristu poslouchat anebo ho 

poslouchat. Sledovat ho nebo následovat.  

 

Modleme se: Pane, my jsme zřejmě někde mezi tím, ty víš, kde právě jsme.  Od více méně 

nezúčastněného sledování tvého nedostižného vzoru, k tomu, abychom tě následovali 

v poslušnosti víry. To je nadějný pohyb. Vždyť slyšíme, že takovým lidem ses stal původcem 

věčné spásy. Děkujeme, že proto můžeme věřit, že jsi nás ty uvedl na tuto cestu a na té cestě se 

nám chceš dávat nově poznávat a vedeš nás dál. A ty jsi zárukou, že navzdory všemu, co se 

děje a stane, tahle cesta má smysl a Boží budoucnost. 

 



Vyznáváme svou polovičatou víru, neochotu k poslušnosti podobné té Tvé, strach z bolesti a 

utrpení. Ty o nás víš všechno, i to, co je skryté a za co se stydíme. Víš, jak porušená a 

nedokonalá je naše bázeň před Tebou, naše vzájemná láska i naše odpovědnost za svět kolem 

nás. Proto Tě prosíme: Pane, smiluj se nad námi. 

 

Slova milosti:  

Neujímá se přece andělů, ale ujímá se potomků Abrahamových. Proto musil být ve všem jako 

jeho bratři, aby se stal veleknězem milosrdným a větným v Boží službě a mohl tak smířit hříchy 

lidu. 

  

P: 560  Vítězi k poctě zpívejme 

 

 


